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Nyomtatott és online sajtó 
 

          

Beregszászra látogatott az ukrán elnök, találkozott a magyar közösség 

képviselőivel is 
2023. augusztus 3. – MTI, Hirado.hu, Karpatinfo.net, MagyarNemzet, Karpat.in.ua, Telex.hu, 

Hvg.hu 

Kárpátaljára látogatott szerdán Volodimir Zelenszkij ukrán elnök, aki a Kárpátaljai Megyei 

Adminisztráció (OVA) vezetőségével tartott értekezleten megvitatta a biztonsági és szociális 

helyzettel kapcsolatos kérdéseket. Az egész napos munkalátogatásról előzetesen nem 

tájékoztatták a nyilvánosságot, és a sajtó sem vehetett részt rajta. Az ukrán elnök Telegram-

bejegyzésében - a Kárpátalja.ma magyar hírportál csütörtöki közlése szerint - azt írta, hogy "a 

határ kérdése stratégiai fontossággal bír Kárpátalja számára", és  hogy "Kárpátalja a gazdasági 

és társadalmi növekedés egyik motorja lesz". Szó esett az ukrán katonák rehabilitációjának 

projektjéről, valamint a megye gazdasági fejlesztéséről, ahol a résztvevők szerint vannak 

kiaknázatlan lehetőségek. Zelenszkij Beregszászon találkozott a kárpátaljai magyar közösség 

képviselőivel, amelyet a korábban Twitterként ismert X közöségi oldalon fontos 

megbeszélésnek nevezett, hozzátéve, hogy ez volt az első találkozója ebben a formában. "Mi 

valamennyien Ukrajna állampolgárai vagyunk, magyar és ukrán etnikumúak, és minden más 

nemzeti közösség. Valamennyien védelmezzük országunkat, segítünk harcosainknak, minden 

hősünknek." 

 

Újabb adományt küld a Máltai Szeretetszolgálat és a KHÖT Harkiv megyébe 

2023. augusztus 3. – Karpataljalap.net, Karpat.in.ua 

A Beregszászi Járási Máltai Szeretetszolgálatnál (BJMSZ) a háború kezdete óta a 

magyarországi és más országokból érkező felajánlásoknak köszönhetően eddig több ezer tonna 

segélyt fogadtak, amelyeket folyamatosan továbbítanak Kárpátalja, valamint Belső-Ukrajna 

településeire. Ezúttal újabb két kamion, rajtuk összesen 66 raklapnyi élelmiszer, higiéniai 

termék, valamint emeletes ágyak és ruházat indult útnak Harkivba. Az adomány értéke 

mintegy 20 millió forint, amelyek nagy része a Magyar Máltai Szeretetszolgálatnak 

köszönhetően érkezett Beregszászba a Máltai Szeretetszolgálathoz. „Egyre nehezebb a helyzet 

a háború sújtotta területeken,  rengeteg csapás éri azokat az embereket, akik ott élnek továbbra 

is, és nekünk kötelességünk segíteni nekik. Partnerszervezeteinknek hála pedig lehetőségünk 

is nyílik segíteni nekik” – fogalmazott Makuk János, a BJMSZ vezetője. Jelenleg is a Kárpátaljai 

Határmenti Önkormányzatok Társulása (KHÖT) szervezte meg a szállítmány célba juttatását 

Beregszásztól egészen Harkivig. 
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https://hirado.hu/kulfold/cikk/2023/08/03/beregszaszra-latogatott-az-ukran-elnok-talalkozott-a-magyar-kozosseg-kepviseloivel-is
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2023/08/03/beregszaszra-latogatott-az-ukran-elnok-talalkozott-a-magyar-kozosseg-kepviseloivel-is
https://karpataljalap.net/2023/08/03/ujabb-adomanyt-kuld-maltai-szeretetszolgalat-es-khot-harkiv-megyebe
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Az ősztől Budapestre is repülhetünk a brassói repülőtérről 
2023. augusztus 3. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Ősszel indul a budapesti közvetlen járat a brassói nemzetközi repülőtérről – jelentették be a 

légikikötő üzemeltetői. A Brassó–Vidombák Nemzetközi Repülőtér vezetői a létesítmény 

közösségi oldalán számoltak be a jövőben várható új úti célokról, melyek között a magyar 

fővárost is említették. „Budapest is olyan desztináció, amelynél megvan a bizonyosság a járatok 

elindítására ősztől kezdődően” – írták. Arra, hogy melyik légitársaság működteti majd a 

budapesti járatot, nem tértek ki a közleményben, ez az információ egyelőre egyik Brassóból légi 

járatokat üzemeltető cég honlapján sem szerepel. Mint ismeretes, Magyar Levente, a 

Külgazdasági és Külügyminisztérium parlamenti államtitkára egy július 18-i marosvásárhelyi 

szállodaavatón jelentette be, hogy megszületett a döntés a Budapest-Brassó közvetlen légi járat 

elindításáról. Így egy Székelyföldhez közel eső repülőteret lehet majd napi szinten elérni 

Budapestről – mondta. 

 

Itt a kérdés: hová repülne Hargita megyéből?  
2023. augusztus 3. – szekelyhon.ro 

Nemcsak Budapestre lehet majd repülni a gyergyóremetei reptérről, más célpontok felé is 

indulhatnak majd járatok. Felmérés készül, hogy milyen útirányokra lenne leginkább igény. 

Folyamatosan dolgoznak azon, hogy beinduljanak a rendszeres repülőjáratok Hargita 

megyéből. Júliusban az első személyszállító gép landolásakor még „csak” a Gyergyóremete–

Budapest napi légi összeköttetés tervéről beszéltek, de már újabb elképzelések is kezdenek 

körvonalazódni. Az AeroExpress légitársaság az igények függvényében nyitott arra, hogy 

indulás után bővítse a regionális szolgáltatásait, és más célpontok felé is menetrendszerinti 

járatokon szállítsa az utasokat – tudta meg a szekelyhon.ro Barti Tihamértől, az RMDSZ 

Gyergyó területi szervezetének elnökétől. 

 

„Gyilkosság történik”. Élesen bírálják RMDSZ-es polgármesterek a román 

kormány költségcsökkentő terveit 
2023. augusztus 3. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Magyar kulturális intézmények léte kerül veszélybe a román kormány költségcsökkentő tervei 

miatt, amennyiben jelenlegi formájában fogadják el a vonatkozó jogszabálytervezetet – 

figyelmeztetett csütörtökön Korodi Attila csíkszeredai és Antal Árpád sepsiszentgyörgyi 

polgármester. A bukaresti hatalomból kiszorult RMDSZ székelyföldi elöljárói szerint a 

kormánynak a közigazgatási rendszer megreformálását célzó sürgősségi kormányrendelet-

tervezete jelenlegi formájában súlyosan sérti az önkormányzatok autonómiáját, és 

veszélyezteti a kulturális intézmények, sportlétesítmények fenntartását, működtetését, 

összességében a városok közösségi életét. A romániai kisvárosokban ugyanis a helyi 

önkormányzatok működtetik a kulturális és sportlétesítményeket, csupán a nagyvárosok 
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https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/az-osztol-budapestre-is-repulhetunk-a-brassoi-repuloterrol
https://szekelyhon.ro/aktualis/ki-hova-repulne-hargita-megyebol
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/bgyilkossag-tortenikr-elesen-biraljak-rmdsz-es-polgarmesterek-a-roman-kormany-koltsegcsokkento-terveit
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/bgyilkossag-tortenikr-elesen-biraljak-rmdsz-es-polgarmesterek-a-roman-kormany-koltsegcsokkento-terveit
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színházait tartja fenn Bukarest. Korodi Attila csíkszeredai polgármester csütörtöki 

sajtótájékoztatóján rámutatott: amennyiben a tervezetet jelenlegi formájában fogadják el, 

bezárhatják a színházat, a múzeumot, az uszodát, „búcsút inthetnek” a tömegrendezvényeknek. 

A tervezet szerint az önkormányzatok a bevételük legfeljebb 7,5 százalékát költhetnék 

kultúrára, sportra, egyházakra, ami Csíkszereda esetében a 112 millió lejes idei bevételekből 

kiindulva 8,4 millió lejt jelent, holott jelenleg csak a kulturális, sport- és egyházi támogatások 

9 millió lejre rúgnak, amiben az intézményi apparátus költsége nincs benne. Hasonlóan 

nyilatkozott csütörtöki sajtótájékoztatóján Antal Árpád sepsiszentgyörgyi polgármester is. Az 

elöljáró elmondta: zajlanak az egyeztetések a romániai municípiumok szövetségében, hogy 

meggátolják a jogszabálytervezet elfogadását. 

 

Máris megvan az új prefektus és alprefektus Maros megyében: legalább egyikük 

magyar?  
2023. augusztus 3. – szekelyhon.ro, Krónika, maszol.ro 

A kormány új prefektust nevezett ki csütörtökön Maros, illetve Olt megyébe – jelentette be a 

kormány szóvivője. Mihai Constantin szóvivő szerint Maros megye új prefektusa Ciprian 

Dobre, Olt megyéé Mario-Lucian de Mezzo. A csütörtöki ülésen ugyanakkor kinevezték Vasile 

Opreát Maros megye alprefektusának – írja az Agerpres hírügynökség a kormányszóvivő 

tájékoztatására hivatkozva. Az új Maros megyei kinevezések előzménye, hogy szerdán 

bejelentette lemondását Mara Togănel, Maros megye prefektusa a marosbárdosi gondozási 

központban történt súlyos visszaélések nyomán.  

 

Torockóról készült fényképeket vár a Duna-Ház  
2023. augusztus 3. – Krónika 

Könnyed, nyári fényképes játékra hívja követőit, a helyi közönséget és az falusi turizmusáról 

híres településre látogatókat online térben a torckói Duna-ház. Torockót, 

Torockószentgyörgyöt és környékét, a varázslatos tájat, a természeti és épített örökséget, a hely 

szellemét és értékeit megörökítő fényképeket várnak. A legnépszerűbb kép alkotóját Klotz 

Miklós fotográfus Torockó és viselete c. igényes, szép kivitelű fotóalbumával ajándékozzák 

meg. A fényképeket 2023. szeptember 11-ig várják. A legjobban sikerült képekből kiállítást 

rendeznek a Duna-Házban. 

                   
A falfestmények éve – templomlátogatások és egyéb események Gömörben 
2023. augusztus 4.  – felvidek.ma  

Az idei év A falfestmények éve nevet kapta, amelynek keretében számos érdekes programot 

szerveznek a csetneki, jolsvai, Gömör-Kishonti régióban. Augusztus folyamán minden 

szombaton Pelsőcről mikrobuszt indítanak, így a résztvevők könnyen megközelíthetik a 

gótikus templomokat, az út során megnézhetik az ottani értékes falfestményeket, freskókat és 

részt vehetnek a többi programban is. A szervezők workshopokkal is várják a látogatókat és 

Fe
lv

id
é

k
 

E
rd

é
ly

 

https://szekelyhon.ro/aktualis/maris-megvan-az-uj-prefektus-es-alprefektus-maros-megyeben-legalabb-egyikuk-magyar
https://szekelyhon.ro/aktualis/maris-megvan-az-uj-prefektus-es-alprefektus-maros-megyeben-legalabb-egyikuk-magyar
https://kronikaonline.ro/kultura/torockorol-keszult-fenykepeket-var-a-duna-haz
https://felvidek.ma/2023/08/a-falfestmenyek-eve-templomlatogatasok-es-egyeb-esemenyek-gomorben/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. augusztus 4. 

. 

 

dokumentumfilmet szintén vetítenek a falfestményekről. A térség gótikus templomai és a 

bennük levő freskók, falfestmények megkapták az Európai örökség címet. Erről a TASR 

hírügynökséget Zuzana Jóbová, a Besztercebányai Megyei Önkormányzat Turisztikai és 

Idegenforgalmi Megyei Részlegének igazgatónője tájékoztatta. Az augusztusi programok része 

lesz a Pelsőcről induló mikrobuszos kirándulás, amelyet minden szombaton indítanak és a 

Csetnek környéki templomokat látogatják meg. A rozsnyói körzetben levő templomok a 

Gótikus út projekt keretében ugyancsak várják a látogatókat. Ehhez a projekthez kapcsolódik 

az augusztus 12-ére, szombatra szervezett Etelka kohó meglátogatása, és egy kulturális 

program is várja a látogatókat. 

 

A kulturális miniszter Komáromban egyeztetett a magyar kultúra szakmai 

szervezeteinek képviselőivel 
2023. augusztus 4.  – felvidek.ma  

Komárom polgármesterének meghívására érkezett ma a városba Silvia Hroncová kulturális 

miniszter, aki a nemzeti kisebbségek kulturális támogatásait szabályozó törvény 

módosításának előkészületei kapcsán egyeztetett a magyar kultúra szakmai szervezeteinek 

vezetőivel, valamint politikai pártok képviselőivel. A találkozón terítékre kerültek a KultMinor 

által támogatott rendezvények finanszírozási nehézségei is, amely miatt számos szervezet 

adósságokat halmoz fel. Keszegh Béla polgármester a több órás találkozót követő 

sajtótájékoztatón elmondta, azért vette fel a kapcsolatot az Ódor-kormány kulturális 

miniszterével, mert jelentős késéssel érkeznek a támogatások a nemzeti kisebbségek kultúráját 

biztosító alaptól (KultMinor), illetve sok esetben még a szerződések sem kerültek aláírásra az 

év második felében, ezzel pedig ellehetetlenül a kulturális szervezetek működése, mutatott rá. 

A találkozón arra kérte az érintett minisztert, állítsanak össze egy, a támogatások kifizetését 

előre jelző harmonogramot, hogy a kulturális szervezetek tervezni tudjanak a jövőben. 

 

Az európai identitásról szól a Bagoly mondja új adása 
2023. augusztus 3.  – felvidek.ma  

Már elérhető a Fórum Kisebbségkutató Intézet legújabb podcastje. A műsorban Öllös 

Lászlóval, az intézet elnökével beszélgetnek. 

Létezik-e európai nép, és ha nem, akkor létezhet-e működőképes Európai Unió? Hogyan 

lehetne az európai polgárok közösségét megerősíteni? Hogyan alakíthatnánk ki a ma még nem 

létező európai identitást? Ilyen és hasonló kérdésekről beszélget a Bagoly mondja aktuális 

részében Öllös Lászlóval, a Fórum Kisebbségkutató Intézet elnökével Lampl Zsuzsanna. A 

Bagoly mondja, a Fórum Kisebbségkutató Intézet tudományos podcastje. Egy podcast, 

amelyben felvidéki magyar tudósok beszélnek kutatásaikról, eredményeikről, könyveikről 

közérthetően és érdekesen. Egy műsor, amelyből kiderül, hogy mivel is foglalkoznak a 

szlovákiai magyar történészek, etnológusok, szociológusok, irodalomárok és más 

tudományágak képviselői. 
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https://felvidek.ma/2023/08/a-kulturalis-miniszter-komaromban-egyeztetett-a-magyar-kultura-szakmai-szervezeteinek-kepviseloivel/
https://felvidek.ma/2023/08/a-kulturalis-miniszter-komaromban-egyeztetett-a-magyar-kultura-szakmai-szervezeteinek-kepviseloivel/
https://felvidek.ma/2023/08/az-europai-identitasrol-szol-a-bagoly-mondja-uj-adasa/
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Palásti Orsolya Sára: Igény van fiatal arcokra a politikában 

2023. augusztus 3.  – bumm.sk  

A Kékek - Híd választási listájának 30. helyezettjét, a Híd ifjúsági szervezete, a IUVEN elnökét, 

Palásti Sára Orsolyát kérdeztük arról, hogyan látja a fiatalok helyzetét és lehetőségeit 

politikában? „Tapasztalataim szerint ez a generáció már az ajtón kopogtat. Jómagam szoros 

együttműködést értem el a IUVEN és a más pártok mellett tevékenykedő ifjúsági szervezetek 

között. A közös munkát csak pozitívan tudom értékelni, a párbeszéd és 

kompromisszumkészség mind jelen voltak projektjeinkben. Meggyőződésem, hogy ha valaha 

a parlamentben kellene együtt dolgoznunk, ott sem lenne ez másképp. Épp ellenkezőleg – 

társadalmunk eljutott egy olyan pontra, hogy igényli a fiatal arcokat a politikában, míg 10 éve 

többször találkozhattunk azzal a hozzáállással, hogy aki mögött nincs tapasztalat, karrier, 

életút, annak nincs mit keresnie a politikában." – emelte ki Palásti.  

               
Szabadkai VKT: Nyereséges közvállalatok, ingyenes óvoda 
2023. augusztus 3. – Vajma.info 

Jól gazdálkodtak, nyereséggel működtek a közvállalatok Szabadkán, a többletbevételnek 

köszönhetően pedig az önkormányzat ingyenessé tudja tenni az óvodai ellátást Szabadkán. 

Dióhéjban így foglalhatóak össze a szabadkai városi képviselő-testület 38. rendes ülésének 

legfőbb történései. Az ülésen a képviselők megvitatták a közvállalatok és közművállalatok 

beszámolóit, a közvállalatok nyereségének tervezett elosztását, de napirenden szerepelt a 

költségvetés első hat havi megvalósulása is. Szabadka város költségvetése a január 1-jétől 

június 30-ig terjedő időszakban 49,23 százalékban valósult meg, ami azt jelenti, hogy ha ez a 

tendencia folytatódik, akkor az év végére elérheti a 99 százalékot, ami ideális lenne. A 

költségvetés teljesülése az év első hat hónapjában 21 százalékkal meghaladja a tavaly azonos 

időszakban elért eredményt. Az ülést megelőző sajtótájékoztatóján dr. Pásztor Bálint, a testület 

elnöke értékelte a pénzügyi folyamatokat. 

 

A következő három hétvégén a nap 24 órájában üzemel majd a Horgos–Röszke 

közúti határátkelőhely 
2023. augusztus 3. – Magyarszo.rs 

A következő három hétvégén a megszokott munkaidő, azaz reggel 7-től 19 óra helyett, a nap 24 

órájában üzemel majd a Horgos–Röszke közúti határátkelőhely, írja a 021.rs hírportál. A 

hatóságok a megnövekedett forgalom miatt döntöttek úgy, hogy a határátkelő pénteken, 

szombaton és vasárnap folyamatosan nyitva áll az utasok előtt. A többi napon az átkelő 

munkaideje az eddigiekhez hasonlóan reggel 7-től este 7 óráig tart. 
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https://www.bumm.sk/belfold/2023/08/03/palasti-sara-orsolya-igeny-van-fiatal-arcokra-a-politikaban
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/28772/Szabadkai-VKT-Nyereseges-kozvallalatok-ingyenes-ovoda.html
https://www.magyarszo.rs/hu/5305/kozelet/290530/A-k%C3%B6vetkez%C5%91-h%C3%A1rom-h%C3%A9tv%C3%A9g%C3%A9n-a-nap-24-%C3%B3r%C3%A1j%C3%A1ban-%C3%BCzemel-majd-a-Horgos%E2%80%93R%C3%B6szke-k%C3%B6z%C3%BAti-hat%C3%A1r%C3%A1tkel%C5%91hely-horgos-r%C3%B6szke-hat%C3%A1r%C3%A1tkel%C5%91.htm
https://www.magyarszo.rs/hu/5305/kozelet/290530/A-k%C3%B6vetkez%C5%91-h%C3%A1rom-h%C3%A9tv%C3%A9g%C3%A9n-a-nap-24-%C3%B3r%C3%A1j%C3%A1ban-%C3%BCzemel-majd-a-Horgos%E2%80%93R%C3%B6szke-k%C3%B6z%C3%BAti-hat%C3%A1r%C3%A1tkel%C5%91hely-horgos-r%C3%B6szke-hat%C3%A1r%C3%A1tkel%C5%91.htm
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Vajdaságiak Csíkcsomortánban 
2023. augusztus 3. – Magyarszo.rs 

Szombaton ért véget Csíkcsomortánban a XI. Székelyföldi Varga Sándor Verstábor, amelyen 

két vajdasági lány is részt vett. A zentai Lengyel Emma és a törökfalui Oláh Réka kiemelkedő 

versmondó teljesítményükért utazhattak el Erdélybe. A táborban évről évre a tehetséges 

középiskolások gyűlnek össze az egész Kárpát-medencéből, és tíz napon át elismert művészek 

irányítása alatt dolgoznak. Varga Sándor, a tábor névadója a Magyar Rádió egykori munkatársa 

volt, ő és felesége, Mihályi Magdolna álmodták meg egykor ezt a különleges, Kárpát-medencei 

szintű verstábort azzal a céllal, hogy a nyelvterület különböző rangos versmondó versenyeinek 

díjazottjait további tehetséggondozásban részesíthessék. A tábori élményekről kérdeztük a 

lányokat, és mindketten óriási élményekkel tértek haza. Lengyel Emma elmondta, hogy a 

Petőfi Sándor születésének 200. évfordulója alkalmából rendezett Petőfi-szavalóverseny 

vajdasági döntőjén ért el helyezést, ezért utazhatott el Csíkcsomortánba.

              
ORFK: Több mint tizennégyezren érkeztek Ukrajnából csütörtökön 
2023. augusztus 4. – MTI, hirado.hu 

Az ukrán-magyar határszakaszon 6655-en léptek be Magyarországra csütörtökön, a román-

magyar határszakaszon belépők közül pedig 7366-an nyilatkoztak úgy, hogy Ukrajnából 

érkeztek – tájékoztatta az Országos Rendőr-főkapitányság (ORFK) pénteken az MTI-t.A 

beléptetettek közül a rendőrség 123 embernek állított ki ideiglenes tartózkodásra jogosító 

igazolást, amely harminc napig érvényes. Nekik ez idő alatt kell felkeresniük az Országos 

Idegenrendészeti Főigazgatóság tartózkodási helyük szerint illetékes hivatalát a végleges 

okmányok beszerzéséért – áll a közleményben. 

 

Zelenszkij: Kárpátalja tudja ellátni egész Ukrajnát sóval 
2023. augusztus 3. – karpathir.com 

Kárpátalja válhat azzá a régióvá, amely egész Ukrajnát képes lesz ellátni étkezési és műszaki 

sóval. Volodimir Zelenszkij ukrán elnök ezt augusztus 2-án, szerdán egy esti videoüzenetben 

jelentette ki. Az elnök kárpátaljai látogatása után hangsúlyozta, hogy a térségben „évtizedek 

óta kihasználatlan lehetőségek vannak”. Azt is megjegyezte, hogy a vállalkozások egy részének 

Nyugat-Ukrajnába történő áthelyezése lendületet adhat magának a régiónak a gyors 

fejlődéshez. 

 

A roma holokausztra emlékeztek Ungváron 
2023. augusztus 3. – karpat.in.ua 

Kétszázötvenezertől másfél millióig tehető azoknak a roma származású áldozatoknak a száma, 

akik a második világháborúba életüket vesztették. Annak érdekében, hogy soha ne felejtsük el 

a cigányok fizikai megsemmisítését, az Ukrán Parlament döntése értelmében 2004 óta 

augusztus másodikán a roma holokauszt áldozataira emlékezünk. Azok, akik túlélték a 

V
a

jd
a

sá
g

 
K

á
rp

á
ta

lj
a

 

https://www.magyarszo.rs/hu/5305/vajdasag_zenta/290521/Vajdas%C3%A1giak-Cs%C3%ADkcsomort%C3%A1nban-vajdas%C3%A1g-Erd%C3%A9ly-t%C3%A1bor.htm
https://hirado.hu/belfold/cikk/2023/08/04/orfk-tobb-mint-tizennegyezren-erkeztek-ukrajnabol-csutortokon
https://karpathir.com/2023/08/03/zelenszkij-karpatalja-tudja-ellatni-egesz-ukrajnat-soval/
https://life.karpat.in.ua/?p=156563&lang=hu


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. augusztus 4. 

. 

 

szörnyűségeket, soha sem felejtik el. Az 1936-ban született Jevhen Lackó, így emlékszik a 

történtekre… Jevhennek sikerült megszöknie. A Megemlékezés résztvevői Európa legrégibb 

roma iskolájának udvarán gyűltek össze, ahol a „Méltóság” civil szervezet kezdeményezésére 

emléktáblát állítottak a roma népírtás áldozatainak emlékére.  

 

Varga Tibor a zágrábi Kisebbségi Tanács új elnöke 
2023. augusztus 3. – Kepesujsag.com 

Zágráb– Aleksandar Tolnauer nyugdíjba vonulása miatt 20 év után új elnök került az országos 

hatókörű Kisebbségi Tanács élére. Ezt a felelős tisztséget a következő négy évben a magyar 

nemzetiségű Varga Tibor tölti be. Az országos hatókörű Kisebbségi Tanács élére Varga Tibort, 

hosszú ideje alelnököt, közgazdászt, a magyar kisebbség tagját választották meg. A tanácsot, 

amely a horvátországi nemzeti kisebbségek ernyőszervezete, 2002-es megalakításától egészen 

a közelmúltig Aleksandar Tolnauer vezette, akinek nyugdíjba vonulása miatt új vezető 

megválasztására volt szükség. Ezt a posztot immár az eddigi alelnök, a magyar nemzetiségű 

Varga Tibor tölti be a következő négyéves időszakban. – Elsősorban szeretnék köszönetet 

mondani Andrej Plenković miniszterelnök úrnak és a horvát kormánynak a bizalomért; 

természetesen köszönettel tartozom a tanácstagoknak is. Elődöm 20 éven keresztül vezette ezt 

a testületet, így nem volt egyszerű az új vezető kiválasztása. 

 

Pomerben ezúttal a szentlászlóiak és a nagypiszanicaiak tánctáboroztak 
2023. augusztus 3. – Kepesujsag.com 

A HMDK pomeri kulturális központjában tánccsoportjaink „egymásnak adják a kilincset”, 

legutóbb a szentlászlói és a nagypiszanicai táncosok táboroztak Isztriában. A nyár közepén is 

folyik a munka egyesületeinkben: legutóbb a szentlászlói Petőfi Sándor Magyar 

Kultúregyesület és a Nagypiszanicai Magyarok Közösségének tánccsoportjai táboroztak a 

pomeri Salamon Király Magyar Nyelvi és Kulturális Központban. A szentlászlói Petőfi Sándor 

Magyar Kultúregyesületben összesen négy korosztályos csoportban táncolnak. Ezúttal 

Pomerben hódoltak szenvedélyüknek. – Nagyon jól éreztük magunkat, és élveztük az ottlétet. 

Az időt elsősorban táncra, de társasozásra és pihenésre is fordítottuk. Elmondhatom, hogy az 

együtt töltött napok még jobban összekovácsolták és megerősítették a csapatot – mondta Katić 

Ante oszlopos tag, egyben több tánccsoport koreográfusa is. 

 

Vörösmart: kétnapos ünnepség az aratás jegyében 
2023. augusztus 3. – Kepesujsag.com 

Kétnapos vigalommal ünnepelték a nyarat és a gabona-betakarítás végét a vörösmartiak. 

Hagyományos rendezvényükben kultúrműsor és babfőzőverseny is helyet kapott. A hegyaljai 

Vörösmart elsősorban borairól híres, falunapi programját is e kultúra köré szervezi, a 

bormaratonra az egész országból érkeznek vendégek. Viszont nem csak a borászat és a 

borturizmus jelent megélhetést a helyi lakosoknak: sokan foglalkoznak például 
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gabonatermesztéssel is. Először az árpát takarították be, majd a búza következett, az aratási 

munkák végén pedig régen aratóünnepélyt tartottak falvainkban. Ilyen jellegű ünnepséget 

hívott életre Kalásznap néven a vörösmarti Baranyai Júlia Magyar Kultúregyesület is három 

évvel ezelőtt. A fesztivál programját idén először tervezték kétnaposra. 

 

Sütemény- és kézimunka-kiállítás Vinkovciban 
2023. augusztus 3. – Kepesujsag.com 

A városnapok alkalmából a Vinkovcei Magyar Kultúregyesület is bemutatta magyar 

gasztronómiai és kulturális értékeit. Vinkovce legaktívabb civil szervezetei közé tartozik ottani 

kultúregyesületünk is, amely számos programot valósít meg éves szinten. A vinkovceiek július 

közepén színes és gazdag rendezvénysorozattal ünnepelték városuk napját, amelynek 

keretében egyesületük is bemutatkozik évek óta. Ötödik alkalommal rendeztek kézimunka- és 

sütemény-kiállítást, amely a magyar hagyományok ápolásáról és a tagok kézügyességéről és 

szorgalmáról tanúskodott. A programot megtisztelte jelenlétével Josip Romić, Vinkovci város 

polgármester-helyettese és Mirna Levaković Lombarović Vukovár-Szerém megyei képviselő is. 

 
Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. augusztus 3. – Kossuth Rádió 

 

Kedden az ukrán elnök váratlanul Kárpátaljára látogatott, ahol koordinációs értekezletet 

tartott a térség gazdasági, szociális és biztonsági helyzetéről. Volodimir Zelenszkij a kárpátaljai 

magyaroknak is köszönetet mondott a háborús időszakban nyújtott segítségért. Orosz Ildikó, a 

Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség elnöke átadta az ukrán elnöknek azokat a javaslatokat 

és észrevételeket, amelyekkel javítani lehetne a magyarok nyelvhasználati és oktatási 

helyzetén.  

 

A kárpátaljai görög katolikus karitász a nyáron is teljes gőzzel dolgozik. Kiemelt célcsoportjuk 

a menekültek ellátása mellett az egyedül maradt idősek, és a nagycsaládosok támogatása.  

 

Szlovákiában szeptember végén parlamenti választások lesznek. Olyan, szakértőkből álló 

csoport dolgozta ki a Szövetség négypilléres választási programját, amelybe mind a három, a 

Konzervatív, a Híd és az Összefogás platformja is javasolt tagokat. A munkát Mózes Szabolcs 

alelnök koordinálta. 

 

Szakajtó, köpülő, cséphadaró, és rokka, valamint a legkisebb fiú, aki a kemencesutban alszik. 

Vajon a  mai gyermekek mennyit tudnak ezekről az eszközökről, a paraszti életformáról. 
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Valószínű, hogy nem sokat.  A tájházak, falumúzeumok azonban mesés lehetőségeket rejtenek 

magukban, pedagógusok és szülők számára egyaránt - mondja Bárdos Réka, kolozsvári 

pedagógus, népdalénekes, aki a  Hagyományok Háza idei nyári szabadegyetemén erről tartott 

előadást, Mikházán.  

 

Nem csak sárdagasztás, hanem az alkotói folyamat része.  A nagyváradi Partiumi Keresztény 

Egyetem művészeti tanszéke által szervezett nemzetközi alkotótáborban a természet adta 

alapanyagokból dolgoztak a diákok.  A táborban készült alkotásokról kép és videóanyag készült, 

amelyből várhatóan ősszel kiállítás nyílik majd.  

  

Első alkalommal rendeztek felnőtteknek színházi tábort a kassai Thália magyar hivatásos 

színház művészei, akik a közös munka mellett tehetségkutatást is végeztek.    

 

Nemzetközi cselgáncs tábort tartottak a délvidéki Tóthfaluban, a közelmúltban átadott 

sportcsarnokban. A táborba Csíkszeredából és Budapestről, de dél-szerbiai településekről is 

érkeztek résztvevők.   


